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[Formanden] 
(KRF) har meddelt mig, at de ønsker skriftligt 
at fremsætte: 

Forslag til lov om ændring af  lov om friskoler 
og private grundskoler m.v. (Statstilskud til ele- 
ver i skolefritidsordninger). 

(Lovforslag nr. L 47). 

Medlemmer af Folketinget Ebba Strange 
(SF), Pernille Frahm (SF), Gade (SF), Lilli 
Gyldenkilde (SF) og Gert Petersen (SF) har 
meddelt mig, at de ønsker skriftligt at fremsæt- 
te: 

Forslag til lov om nedsættelse af  en kommis- 
sion om justitsvæsenets organisation. 

(Lovforslag nr. L 48). 

Forslag til folketingsbeslutning om nedsættel- 
se af  et lovråd. 

(Beslutningsforslag nr. B 7). 

Medlemmer af Folketinget Trøjborg (S), 
Poul Andersen (S), Ole Vagn Christensen (S), 
Eva Fatum (S), Ove Fich (S), Lissa Mathiasen 
(S), Sonja Mikkelsen (S), Erling Olsen (S) og 
Løvig Simonsen (S) har meddelt mig, at de øn- 
sker skriftligt at fremsætte: 

Forslag til folketingsbeslutning om bedre fi- 
nansieringsmuligheder for mindre virksomhe- 
der. 

(Beslutningsforslag nr. B 6). 

Forslag til folketingsbeslutning om bedre ud- 
viklingsmuligheder for mindre virksomheder. 

(Beslutningsforslag nr. B 9). 

Medlemmer af Folketinget Helge Morten- 
sen (S), Bakholt (S), J. K. Hansen (S), Søren 
Hansen (S), Tove Lindbo Larsen (S), Sonja 
Mikkelsen (S), Kaj Poulsen (S), Jimmy Stahr 
(S) og Birte Weiss (S) har meddelt mig, at de 
ønsker skriftligt at fremsætte: 

Forslag til folketingsbeslutning om oprettelse 
af  en infrastrukturfond til fremskyndelse af  of- 
fentlige anlægsarbejder. 

(Beslutningsforslag nr. B 8). 

Medlemmer af Folketinget Mimi Jakobsen 
(CD), Erik B. Smith (S), Ahlmann-Ohlsen 
(KF), Hanne Severinsen (V), Riishøj (SF), Jør- 
gen Estrup (RV) og Glønborg (KRF) har med- 
delt mig, at de ønsker til udenrigsministeren at 
stille følgende: 

Forespørgsel. 
»Hvilke tanker gør regeringen sig om Afri- 

kas akutte situation og fremtidige udviklings- 
perspektiver, og hvilke nationale og internatio- 
nale initiativer kan Danmark tage for at fast- 
holde engagementet i og medansvaret for Afri- 
kas udvikling på længere sigt?« 

(Forespørgsel nr. F 4). 

Medlemmer af Folketinget Tommy Dinesen 
(SF), Gade (SF) og Riishøj (SF) har meddelt 
mig, at de ønsker til trafikministeren at stille 
følgende: 

Forespørgsel. 
»Hvilke ændringer af den danske trafikpoli- 

tik agter regeringen at foreslå på baggrund af 
starten af det indre marked den 1. januar 
1993?« 

(Forespørgsel nr. F 5). 

Skriftlig fremsættelse af forslag: 

Lysholm Christensen (KRF): 
Som ordfører for forslagsstillerne tillader jeg 

mig hermed at fremsætte: 
Forslag til lov om ændring af  lov om friskoler 

og private grundskoler m.v. (Statstilskud til ele- 
ver i skolefritidsordninger). 

(Lovforslag nr. L 47). 
Jeg henviser til de bemærkninger, der ledsa- 

ger forslaget, og anbefaler det til Tingets velvil- 
lige behandling. 

Ebba Strange (SF): 
Som ordfører for forslagsstillerne tillader jeg 

mig herved at fremsætte: 
Forslag til lov om nedsættelse af en kommis- 

sion om justitsvæsenets organisation. 
(Lovforslag nr. L 48). 
Lovforslaget skal ses som Socialistisk Folke- 

partis bud på, hvorledes Folketing, regering og 
offentlighed kan komme videre med den meget 
vigtige debat, der har været rejst med nogen 
styrke i de senere år, om, hvorvidt den måde, 
som justitsvæsenet er organiseret på, i tilstræk- 
kelig grad lever op til grundlovens krav om ad- 
skillelse mellem den lovgivende, den udøven- 
de og den dømmende magt. 

Da de problemer, denne debat rejser, er af 
en så kompliceret karakter og nye løsninger på 
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problemerne vil betyde meget store ændringer 
i den hidtidige organisering, finder forslagsstil- 
lerne det rigtigst, at et sådant arbejde forbere- 
des af en særlig nedsat kommision, og at denne 
nedsættes ved lov. 

Idet jeg i øvrigt henviser til forslagets be- 
mærkninger, skal jeg anbefale lovforslaget til 
Tingets velvillige behandling. 

Ebba Strange (SF): 
Som ordfører for forslagsstillerne tillader jeg 

mig herved at fremsætte: 

Forslag til folketingsbeslutning om nedsættel- 
se af et lovråd. 

(Beslutningsforslag nr. B 7). 

Forslaget er med få rettelser identisk med 
beslutningsforslag nr. B 49 fra folketingsåret 
1991-92 om nedsættelse af et lovvurderings- 
råd. De rettelser, der er foretaget, tager ud- 
gangspunkt i nogle af de indvendinger, der 
fremkom under førstebehandlingen af B 49. 
Således er navnet på det foreslåede råd ændret 
fra lovvurderingsråd til lovråd. Lovråd er må- 
ske mere mundret og under alle omstændighe- 
der er det vigtigt at fjerne den mulighed for 
misforståelse, der kan ligge i, at et »vurde- 
ringsråd« skal vurdere loves politiske indhold. 
Bemærkningerne om eventuelt at placere sek- 
retariatet hos ombudsmanden er fjernet, da det 
blev afvist af et flertal af ordførere. 

Derimod er forslaget om, at der skal sidde 
dommere i rådet, opretholdt, selv om det blev 
kritiseret af nogle ordførere. Det er nu op til 
den fortsatte drøftelse i Folketinget, om et fler- 
tal ønsker en anden sammensætning. 

Det er under alle omstændigheder vigtigt i 
dette folketingsår at nå frem til en løsning på et 
problem, der erkendes af et flertal af Tingets 
medlemmer, nemlig at Tinget trænger til en 
uafhængig juridisk rådgivning. Forslagsstiller- 
ne har foretaget de nævnte ændringer for at 
yde et konstruktivt bidrag til opnåelse af et re- 
sultat. 

Lovrådet er ment som en styrkelse af Folke- 
tinget. Tinget er efter grundloven ansvarligt for 
vedtagelsen og dermed udformningen af lov- 
givningen. Derfor bør det styrkes både indadtil 
i forhold til den partiopdeling, der præger ar- 
bejdet, og udadtil i forholdet til den offentlig- 
hed, der i sidste ende er genstand for dets ar- 
bejde. 

Hidtil har arbejdet med forslag til love og 
folketingsbeslutninger teknisk set i overvejen- 
de grad været knyttet til den ekspertise, som 
centraladministrationen har stillet til rådighed 
for Folketingets udvalgsarbejde. Forslagsstil- 
lerne finder kun begrænset anledning til kritik 
af dette forhold. Ikke desto mindre kan der an- 
føres såvel konkrete, jf. forslagets bemærknin- 
ger, som generelle indvendinger mod den råd- 
givning, som ministerierne har ydet i forbin- 
delse med såvel regeringsforslag som private 
forslag. 

Forslagsstillerne har navnlig haft for øje at 
udelukke de generelle problemer, der kan op- 
stå, fordi centraladministrationens virksomhed 
over for Folketinget utvivlsomt er undergivet 
et politisk ansvar og kravet om politisk loyali- 
tet i forhold til den til enhver tid siddende re- 
gering. Såfremt den rådgivning, Folketinget 
modtager, udgår fra Folketingets egen forvalt- 
ning, vil den være ubundet af nogen form for 
politisk vægtning i kraft af et bestemt flertal 
bag en bestemt regeringskombination. 

Forslaget ligger i forlængelse af de ideer og 
tanker, der er fremsat om etablering af et for- 
fatningsråd, der skal sikre, at love er i overens- 
stemmelse med grundloven. Forskellen er 
imidlertid, at lovrådet i langt højere grad vil 
udgøre et praktisk brugbart instrument i Fol- 
ketingets daglige virksomhed, idet spørgsmålet 
om grundlovsmæssighed i forbindelse med et 
bestemt forslag ikke almindeligvis bliver den 
faktor, der udløser en henvendelse til rådet. 

Det vil langt snarere blive spørgsmål, der 
knytter sig til forslags praktiske og tekniske an- 
vendelighed og deres forhold til anden lovgiv- 
ning, herunder EF-ret og andre internationale 
regler og konventioner. Dermed vil Tinget på 
grundlag af dets egne ressourcer blive bedre i 
stand til at vurdere bemærkninger i hørings- 
svar og andre dele af forarbejder til lovgivning 
og således være bedre rustet til at tage kvalifi- 
ceret politisk stilling til fremsatte forslag. 

I forbindelse med den offentlige debat om 
forslag som dette eller lignende har der været 
rejst spørgsmål om, hvorvidt et sådant råd 
skulle erstatte Justitsministeriets Lovafdeling. 
Det ligger helt uden for forslagsstillernes in- 
tentioner at ville blande sig i regeringens orga- 
nisation. Enhver regering må have brug for en 
lovafdeling. Hensigten med forslaget er alene 
at styrke kvaliteten af Folketingets arbejde. 


